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سخنگوی دولت:
مصاحبه ظریف را دزدیده اند

شــرق: انتشــار فایل صوتی گفت وگــو با وزیر  �
خارجــه، مهم ترین و داغ ترین اتفــاق این روزهای 
کشور اســت و حتی اخبار کرونا را تحت تأثیر قرار 
داده است؛ تا جایی که ســخنگوی دولت نیز روز 
گذشــته در نشســت هفتگی خود کــه به صورت 
مجازی برگزار شد، به حواشی آن پرداخت و گفت 
بیشــترین لطمه در این زمینــه و موارد پیش آمده، 
شامل دولت شــده است. علی ربیعی عنوان کرد: 
«این فایل صوتی در تلویزیون پترودلاری و طرفدار 
رنج و تحریم مردم منتشــر شده است. همین امر 
نشــانه توطئه آمیزبودن ربایش و پخش گزینشــی 
ایــن مصاحبــه اســت. رئیس جمهور بــه وزارت 
اطلاعات دســتور دادند که عوامــل این توطئه را 
شناســایی کنند. ربایش این اسناد، توطئه ای علیه 
دولت، نظام و نهادهای سرافراز و توطئه ای علیه 
منافع ملی ماست. ما منتظر خواهیم بود که آقای 
ظریف به ایران برگردنــد و توضیحات لازم درباره 
سوءبرداشت ها را ارائه دهند. برش های گزینشی از 
یک گفت وگوی بســیار طولانی با جهت گیری های 
شــیطنت آمیز منتشر شد». او افزود: «این گفت وگو 
بخشــی از برنامــه ای به نام «آن  ســوی دولت» و 
با موضوع گــزارش و روایت خدمــات، اقدامات، 
چالش ها و دســتاوردهای دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم بوده است که زیر نظر مرکز بررسی های 
اســتراتژیک ریاســت جمهوری مصاحبه هایــی با 
وزرا و معاونــان رئیس جمهور در چارچوب تاریخ 
شــفاهی هشت ســاله دولت انجام گرفته است. 
بنا بود کــه فایل کامل نســخه صوتی و تصویری 
گفت وگوهــا در دفتــر هیئــت دولت و بــا درجه 
طبقه بندی آرشــیو شــوند و یک نســخه گزیده از 
هــر گفت وگو با توافق مصاحبه شــونده ها در یک 
نهاد ملی مطالعاتی آرشــیو و سپس منتشر و در 
دسترس عموم قرار گیرد». سخنگوی دولت گفت: 
«فایــل گفت وگوی آقــای ظریــف به دلایل کاملا 
روشن که البته همه ابعاد آن هنوز روشن نیست؛ 
ولی بعد توطئه آمیزبودن آن روشــن است، توسط 
افرادی که هویت آنها در دســت بررسی است، به 

سرقت رفت و منتشر شد».
فایل با هدف عملیات روانی پخش شد

او درباره اینکه آیا کل این تاریخ شفاهی و همه 
گفت وگوها به ســرقت رفته است یا نه، عنوان کرد: 
«این فایل خام بدون ویرایش طوری خارج شــد که 
از روال مدنظر به شکل تفکیک شده و کاملا با هدف 
عملیات روانی پخش شــده بود؛ اگرچه سلسله وار 
پخش شد؛ اما القائاتی با مصاحبه هایی در کنار هم 
قرار گرفته و خبرهایی تولید می کنند و خبرســازی 
می کنند تا گســترش پیدا کند که البته این اقدامات 
در حال پیگیری اطلاعاتی اســت». ربیعی با اشاره 
به تأکید رئیس جمهوری در نشســت ستاد اقتصاد 
مقاومتی دولت بر پیگیری موضوع به ســرقت رفتن 
فایل صوتی دکتر ظریف گفت: با نگاه کردن به نوع 
خوانش محتواها درمی یابیم این شیطنت ها به طور 
گزینشی انجام شد. وقتی کل متن خوانده می شود، 
بدون سوگیری مسئله خاصی به چشم نمی خورد و 
این نکاتی است که بارها آقای ظریف بیان کردند و 
نشان دهنده دشواری ها و چالش های تصمیم گیری 
در شــرایط جهــان پرتلاطم علیه مــا و تهدیدهای 
گسترده ما اســت». سخنگوی دولت افزود: «کسی 
نمی تواند در عمق علاقه و دوستی ظریف به همه 
ســربازان وطن و تبعیت از رهبری شک کند. اتفاقا 
در همین فایل و فایل های بعدی که منتشر خواهد 
شد، دوســتی با سردار شهید و تبعیت از رهبری در 
سخنان ظریف کاملا موج می زند. افرادی با مقاصد 
مختلف این فایل ها را ربودند. این اتفاق توطئه آمیز 
روی داده کــه پیگیــری می شــود؛ ضمــن اینکه 
تکلیف رســانه های فارســی زبان خارجــی به ویژه 
رســانه های معاند و وابســته به دلارهای نفتی و 
رسانه جاسوسی در این میان کاملا معلوم است که 
اختلاف، تفرقه افکنی و ناامیدی مردم در این مقطع 
زمانــی را دنبــال می کنند». او با اشــاره به تحلیل 
محتوای انجام شــده نســبت به فایل منتشر شــده، 
گفت: «بخشــی از ایــن مطالب را تحلیــل محتوا 
کردیــم، علاوه بر پخش صــوت در کنار آن القائاتی 
ایجــاد می کنند کــه کانــون این القائــات تخریب 
سیاست خارجی و تلاش سیاست خارجی کشور ما 
است و القای به سرانجام نرســیدن به برجام کاملا 
مشخص اســت و علاوه بر آن حمله به دیپلماسی 
موفق که با همکاری نیروی قدس و وزارت خارجه 

حاصل شده است».
قرار بر انتشار محدود مصاحبه ظریف بود

سخنگوی دولت افزود: «هدف از مصاحبه این 
بود که مســائل مهم مانند سیاست های اقتصادی 
مالی تا سیاســت های رفاهی و اجتماعی با همه 
پیچیدگی هایــش و حتی مجموعــه ای از حوادث 
تلخ مانند ســانچی و پلاســکو یا حوادث شــیرین 
ماننــد چگونگــی مقاومــت در دوران تحریــم، 
محور این گفت وگوها قرار داشــت. بخشــی هم 
مربوط بــه موفقیت های وزارت خارجه و موانع و 
چالش های پیش روی آن بود. قطعا حوزه دفاعی 
و خارجی از اهمیت خاصی برخوردار اســت. قرار 
بود بخشــی از مصاحبه ها فقــط در قالب انتقال 
تجارب انتشــار محدود داشــته باشــد و بخشی 
هم قرار بود پخش شــود و پخش خواهد شد. با 
دستور ریاست جمهوری، نهادهای مسئول در حال 
بررســی چگونگی انتشــار و انتخاب گزینشی آن 

برای پخش هستند».

سیاست

روزنه

«اما»ی هولناک رئیس جمهور!
...از جملــه از رشــد حدود یک درصــدی و تورم 
حدود ۲۰ درصدی کشــورمان در مقایسه با میانگین 
رشد اقتصادی ســه درصدی و تورم پنج درصدی در 
سطح جهان و نیز قرار گرفتن در انتهای جدول آزادی 
اقتصــادی ( رتبــه ۱۶۲در بین ۱۷۱ کشــور )، فضای 
کسب و کار (رتبه ۱۲۷ در بین ۱۹۰ کشور) و فساد (۱۴۶ 
در بین ۱۸۰ کشور) و... . البته این رشته سر دراز دارد. 
حال سؤال کارشناسان و فعالان اقتصادی این است 
که اگر قــرار بر عدد، رقم و آمار اســت، این اعداد و 
ارقام هولناک از عملکرد اقتصادی کشــور در کجای 
محاســبات رئیس محترم دولت و سیاست گذاران، 
دولتمــردان، برنامه ریــزان و تدبیر کننــدگان امــور 
اقتصــادی کشــور در طی دهه ها جــای دارد؟! این 
اعــداد و ارقام دســتاورد چه افــراد و چه الگوهای 

اقتصادی- سیاسی است؟!
- امــا اگر مخاطــب رئیس جمهــوری محترم از 
بیــان اعــداد و ارقام یادشــده، مردم عــادی و افکار 
عمومی اســت که نه این زبان، زبان مردم اســت و نه 
این گزارش ها ربطی بــا واقعیت بس دردناک زندگی 
روزمره آنان دارد که سخت اسیر فقر و بی کاری اند و از 
فساد، تبعیض و ناکارآمدی به ستوه آمده اند. مردمی 
که به گزارش همین نهادهای رســمی، هر روز کالایی 
حیاتی از سفره شان پَر می کشد و از متن زندگی و شهر 
به حاشیه پرتاب می شوند و شرم آور آنکه قوتشان را در 
سطل های زباله جست وجو می کنند. رئیس جمهوری 
محترم در همین ســخنان می گوینــد «حفظ جایگاه 
والا و شایسته کشــور در عرصه های مختلف علمی، 
اقتصادی، فناوری و سیاســی لازمه رشــد و پیشرفت 
کشور است» و همه تلاش دولت این بود «که جایگاه 
ایران را در منطقه و جهان بالاتر ببرد». با کمال تأسف 
اما چنین نشد. آیا نباید دســتگاه های عریض و طویل 
برنامه ریزی و پژوهشــی حاکمیتی بــه زبان علمی و 
کارشناسی چرایی این نشــدن را به فعالان و نخبگان 
اقتصادی گــزارش و به زبان عادی بــا مردم در میان 
نهنــد؟ اینکه مشــکل کجا بوده، کجاســت و راه حل 
چیست؟! اما پیش از آنکه آن نهادهای بزرگ بخواهند 
به خود زحمت داده و پاســخ دهند، جواب را به نظر 
می توان از ســخنان خود رئیس جمهوری محترم در 
همین جلسه استخراج کرد. آنجا که می گویند: «اگرچه 
اهمیت بهره گیری از علــم روز در مدیریت اقتصادی 
اثبات شده اســت، «اما» به  هیچ وجه نمی توان از کنار 
اهمیت تجربه در ارتقای کیفیت مدیریت اقتصاد عبور 
کرد». پاســخ در همین «اما»ی ربط دهنده دو بخش 
جمله ایشــان اســت. «اما»یی که به  نظر سرنوشت 
اقتصاد سیاســی جامعه ایران را در دهه ها چه قبل و 
چه بعد از انقلاب رقم زده اســت. «اما»یی که نتیجه 
آن به حاشــیه رانده شــدن علم اقتصاد بوده است و 
حاکم شــدن «آزمون و خطا» با نام مستعار «تجربه». 
آقای رئیس جمهوری یادتان هســت هفت سال قبل 
تقریبا در اوایل دولت  خود گفتید: «در کشور ما سال ها 
و دهه هاســت که اقتصاد به سیاست یارانه می دهد. 
می گوینــد یارانه دائمی نمی شــود، یــک روزی باید 
قطع شــود. خب در اینجا هم بیاییم تصمیم بگیریم 
اقتصاد ما تا چه زمانی به سیاســت یارانه بدهد؟ هم 
به سیاســت خارجی و هم به سیاست داخلی یارانه 
می دهــد. یک دهه این رابطــه را به عکس کنیم. یک 
دهــه امتحان کنیم، از سیاســت خارجــی به اقتصاد 
یارانه بدهیم و ببینیم مردم، زندگی، معیشت و اشتغال  
جوان هایشــان چگونه خواهد شد؟» (۱۳۹۳/۱۰/۱۴). 
«تجربه»، «مصلحت»، «ضرورت»، «برهه حســاس» 
و... اسم رمزهای «سیاست» اند که بر خلاف وعده شما 
شیره اقتصاد، کســب و  کار و زندگی مردم را کشیدند و 
وضعیت امروز ثمره این راه، روش این «اما»ی ترسناک 

است؛ به حاشیه رانده شدن «علم اقتصاد».

ادامه از صفحه اول

سال هجدهم    شماره 3989 چهارشنبه   8 اردیبهشت 1400

  فضای حاکم بــر انتخابات را چطــور می بینید؟  �
به نظرتان شور و شوق انتخاباتی حاکم خواهد شد؟

 قبول دارم که فضای انتخاباتی گرم نیست اما به تدریج 
این فضا گرم  و پرشــور خواهد شد و مشارکت قابل قبولی 
خواهیم داشت، زیرا انتخابات ریاست جمهوری حساسیت 
بیشــتری نســبت به انتخابات مجلس دارد. در انتخابات 
گذشته مجلس، در فضای خاص بعد از حوادث آبان ۹۸ 
و هواپیمــای اوکراینی بودیم و دلســردی در مردم ایجاد 
شــده بود. ضمن اینکه به خاطر مســئله افزایش قیمت 
بنزین، مردم احساس کرده بودند مجلس در کشور کاره ای 
نیســت. بعد از آن هم که بنده و دوستان خواستیم وزیر 
کشور را استیضاح کنیم، اجازه ندادند. به همین دلیل این 
برداشــت در مردم شــکل گرفت که تصمیمات در جای 
دیگری گرفته می شود؛ بنابراین انگیزه ای برای حضور در 

انتخابات نبود.
اکنون تا حدی از آن فضا دور شده ایم. ضمن اینکه اگر 
مذاکرات وین به نتیجه مطلوب برســد و مردم احساس 
کنند راهی برای حل مشکلات باز شده است، برای اینکه 
این راه ادامه پیدا کند، بیشتر شرکت می کنند. در مجموع 

به میزان مشارکت امیدوارم.
 فارغ از شــعارهایی که در این مواقع برای حضور  �

مردم داده می شود و اینکه تصمیمشان اهمیت دارد، 
مردم چرا باید رأی بدهند؟ 

اولا، این طور نبوده که انتخابات تأثیری نداشــته باشد. 
بالاخره اگر به جــای آقای روحانی کســی دیگر انتخاب 
می شــد، وضع دیگری داشتیم. برجامی نداشتیم و شاید 
وارد جنگ شــده بودیم. پس این طور نیست که انتخاب 
افراد تأثیری نداشــته باشــد. اما برخی افراد که به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب شــده اند در  ۴۰ســاله اخیر گاهی 
عقب نشــینی کرده اند، یعنی از اختیاراتشــان به صورت 
کامل استفاده نکرده  و اجازه دخالت در امور اجرائی را به 
دیگران داده اند. این نقص در خود افراد بوده و اگر فردی 
انتخاب شود که اقتدار دولت را حفظ کند و اجازه دخالت 
نهادهای بیرونی در کار دولــت را ندهد، می تواند خیلی 

کارها بکند.
بنابرایــن این طور نیســت که انتخاب مــردم بی تأثیر 
باشــد، حتما مؤثر اســت. مثلا در دوره هــای قبل، وقتی 
آقای خاتمی انتخاب شــدند، فضای کشــور عوض شد، 
آزادی بیان بیشــتر شد و برخی مشکلاتی که در نهادهای 
اطلاعاتی بود آشــکار شــد و بر آینده انقلاب و سرنوشت 

مردم تأثیر داشت.
همین طــور آقای هاشــمی که انتخاب شــدند، بحث 
ســازندگی پیش آمد. انتخاب آقــای احمدی نژاد هم آثار 
مخصوص خودش را داشــت. این طور نیست که هرکس 
انتخاب شــود، شرایط یکسان باشــد. اگر رئیس جمهوری 
داشته باشیم که از همه اختیاراتش استفاده کند و با کسی 
رودربایستی نداشته باشد، دنبال گسترش آزادی بیان باشد 
و با رفتارهای نادرستی که با منتقدان و مخالفان می شود 
برخورد کند یا در گســترش روابط خارجی با کشــورهای 
دیگر مصمم باشــد و از طرف دیگر در مدیریت اقتصادی 
از متخصصان اقتصاد بیشتر استفاده کند، می تواند خیلی 

کارها بکند.
 در بیــن گزینه هایی کــه بــرای انتخابات مطرح  �

می شوند در کنار نام شــما، نام محسن هاشمی و نام 
سید حسن خمینی هم آورده شــده است. تکرار این 
اســامی در نگاه مردم این بود که انتقــال قدرت در 
حالت موروثی شــدن اســت و فرزنــدان چهره های 
شــاخص اول انقلاب برای انتخابات می آیند. شما به 
این موروثی شدن قائل هستید یا موضوع این است که 
چهره جدیدی نداریم یا قرار است قدرت در یک جمع 
خاص و اقلیت در گردش باشد و میدانی برای حضور 

افراد جدید وجود ندارد؟
 موروثی شــدن برداشت درستی نیســت زیرا انتخاب 
رئیس جمهور بستگی به نظر مردم دارد و در نهایت مردم 
انتخــاب می کنند. همان طور که من از ابتــدا فقط با رأی 
مردم وارد میدان سیاســت شدم. حتی زمانی که نام من 
را از لیســت اصولگرایان برای مجلس نهم حذف کردند، 
دیدید که مردم تهران به من رأی دادند. این درحالی است 
که در تهران رأی آوردن یک نامزد مســتقل خیلی سخت 
اســت. این امر نشان می دهد مردم فکر کرده و با حساب 

رأی می دهند.
البتــه امثال ما که فرزنــد یکی از رهبــران انقلاب یا 
شخصیت های بزرگ هستیم، احساس مسئولیت بیشتری 
می کنیــم. یعنی احســاس می کنیم در شــرایط موجود، 
انقلاب و آینده کشــور در خطر است و نمی توانیم ساکت 
بنشینیم، تصمیم می گیریم وارد میدان شویم. حالا ممکن 
اســت ردصلاحیت کننــد یا رأی نیاوریم امــا نمی توانیم 
انقــلاب را رها کنیم تــا برخی افراد تنــدرو زمام انقلاب 
را به دســت بگیرند و ما را به حاشــیه برانند. بنابراین ما 
نســبت به افراد عادی احساس مسئولیت بیشتری داریم. 
وقتی من می بینم کسی مثل شهید مطهری در راه انقلاب 
به شهادت رسیده و اگر بود چه تأثیراتی در کشور داشت، 
نمی توانم بی تفاوت باشم. بنابراین یکی از علل ورود امثال 
ما همین احساس مســئولیت است ولی چون با انتخاب 

مردم است، نمی توانیم بگوییم انتقال موروثی است.
 شما نامزدی خودتان را اعلام کردید. در لحظه ای  �

که تصمیم می گرفتیــد، اولویت هایتان چه بود و چه 
الزامی برای اتخاذ این تصمیم وجود داشت؟

علــت اصلی این بود که احســاس کردم در شــرایط 
موجود کسی باید بیاید که بتواند دولت مقتدری را تشکیل 
دهــد و از دخالت های بیرونــی در دولت جلوگیری کند. 
در نامزد  هــای موجود تا به حال چنین کســی را ندیده ام. 
کســی که بی پرده وارد چنین میدانی شــود، کار سختی 
در پیــش دارد. دولتی که انتخاب می شــود بلافاصله از 

جاهای مختلف تحت فشــار قرار می گیــرد. از همان گام 
اول که انتخاب وزرا باشد به او فشار می آورند تا گام های 
بعدی. در دولــت دوازدهم برخی از وزرای پیشــنهادی 
آقای روحانی انتخاب دهم و بیســتم ایشان بود. اگر من 
رأی بیــاورم، هیچ وقت چنین اجــازه ای نمی دهم. قانون 
اساســی می گوید رئیس جمهور باید مســتقیما فهرست 
وزرا را به مجلس ارسال کند. نه اینکه اول با همه نهادها 
توافق کند و بده بســتان انجام شــود، بعد فهرست را به 
مجلس بدهد. بنابراین هر کسی نمی تواند مقاومت کند. 
من افراد را می شناســم. کسانی که فعلا کاندیدا هستند، 
چنین شخصیتی ندارند. فکر می کنم حضور کسی مثل من 
لازم باشــد. البته برخی از این افراد در جنبه های دیگری 
از من قوی تر هســتند. مثلا سابقه اجرائی بیشتری دارند. 
اما هدفی که داریم، با این رقبا تأمین نمی شــود بنابراین 
احســاس کردم که باید حضور داشته باشم، حالا هرچه 

نظر مردم باشد.
 به صورت مستقل خواهید بود یا به ائتلاف تمایل  �

دارید. با شما در این زمینه صحبتی شده است؟
من به شــکل مستقل وارد شدم اما در سال های اخیر 
به خاطر شــرایط خاصی که کشــور داشــته و نقش من 
در دفــاع از مباحث حقوق شــهروندی و آزادی بیان، به 
اصلاح طلبان نزدیک تر بوده ام. البته صحبت رســمی ای 
نبــوده امــا واســطه هایی از طرف اصلاح طلبــان با من 
صحبت کرده اند. از طرف مســتقلان هم به صورت جدی 
صحبت کرده اند اما از ســوی اصولگرایان تماسی نبوده 

است، ولی هرکدامشان حمایت کنند، استقبال می کنم.
 در مورد بحث شورای نگهبان و تأیید شما به عنوان  �

رجل سیاسی تردیدهایی مطرح شده است. با توجه به 
اینکه برای مجلس یازدهم شما را ردصلاحیت کردند، 

به نظرتان این بار تأیید خواهید شد؟
مصداق رجل سیاســی که قاعدتا باید باشــم. اگر من 
نباشــم، نمی دانم چه کســی رجل سیاســی است. حالا 
ممکن اســت مثل آنچه برای مجلــس یازدهم مطرح 
کردند، به خاطر اظهارنظرهایی که داشــته ام، عدم التزام 
عملی بــه نظام را بگوینــد. در همــان دوران انتخابات 
مجلس، در جلسه ای که به دعوت شورای نگهبان شرکت 
کرده بودم، به همه دلایل آنهــا جواب دادم و هیچ کدام 
موارد درســتی نبود. تا حدی هم منجر به مجادله شد و 
جلســه را ترک کردم. احتمال داشت اگر صحبت هایشان 
را قبــول می کردم، تأیید می کردند. امــا به نظر من دلیل 
قانع کننده ای بــرای رد کردن نبود. ولی اگر تدبیر داشــته 
باشــند، برای افزایش مشارکت مردم باید روش خودشان 
را تغییر دهند. اگر بخواهند همان روش مجلس یازدهم 
را در پیش بگیرند، باعث می شــود مشارکت پایین بیاید. 
توصیه می کنم در مورد همه، روششــان را تغییر دهند و 
از حضور افراد منتقد نترسند، نگرانی بیجا نداشته باشند. 
مردم معمولا درست انتخاب می کنند. البته من در نامه ای 
به رهبری نوشته ام که لازم است ایشان به شورای نگهبان 
تذکر دهند و الا با ترکیبی که شــورای نگهبان دارد، همان 
روش مجلس یازدهم را در پیش خواهند گرفت. به نظرم 

لازم است رهبری وارد این موضوع شوند.
 شما به عنوان نامزدی که معتقدید توانایی بیشتری  �

نســبت به بقیه دارید، چقدر شــانس موفقیت برای 
خودتان قائل هستید و واقعا شــما آمادگی دارید که 

بگوییــد «با تصمیــم قاطعی 
آمده ام، برنامه مدونی هم دارم 

و تا پایان می مانم»؟
پیش بینی اینکه کســی بگوید 
پیروز می شــود یا نه، بسیار مشکل 
اســت. باید به آینــده موکول کرد. 
نزدیک روز انتخابات نظرسنجی ها 
نشان می دهد که اوضاع از چه قرار 
اســت. اما قطعا برنامه هایی برای 
اصلاح ساختار اقتصادی و کاهش 
تورم و مســئله بورس و مشــکل 

بازنشستگان و غیر اینها داریم. البته هرکسی انتخاب شود، 
حتما باید براساس قانون اساســی و برنامه های توسعه  
کشــور، سیاست های کلی و چشم انداز ۱۴۰۴ حرکت کند. 
اینها اسناد بالادستی است و هرکس بیاید باید در این مسیر 
حرکت کند ولی در خیلی جاها می توان ابتکار داشــت و 
با توجه به مشکلات موجود به مجلس لایحه ارائه داد. 
کارگروه های اقتصادی، فرهنگــی، روابط خارجی داریم، 
ولی در وهله اول مشــکل امروز ما وضــع زندگی مردم 

است.
 راه حل این مشکل اقتصادی چیست؟ �

این مشــکل، گذشــته از تکیه بر توان داخلی کشور و 
استفاده از اســتعدادهای موجود داخلی و مدیریت توانا، 
تا حد زیادی راه حل سیاسی دارد؛ یعنی بستگی زیادی به 
بهبود روابط خارجی ما و احیای برجام دارد. اگر مذاکرات 
وین به نتیجه مطلوب برســد یا نرسد، راه حل ها متفاوت 
خواهد بــود. حتما باید روابطمان را با کشــورهای غربی 
و حتی آمریکا بعد از برگشــت به برجام بهبود ببخشیم. 
روابط با کشورهای عربی و مسلمان همسایه مان حتما باید 
گسترش یابد و گفت وگوی مستقیم داشته باشیم. اینکه در 
روزهای اخیر گفته می شود با عربستان درباره یمن و لبنان 
مذاکــره می کنیم، به نظرم اتفاق خیلی خوبی اســت که 
بدون دخالت آمریکا و اروپا، به طور مستقیم با کشورهای 
عربی گفت وگو کنیم. این امر باید خیلی زودتر از اینها انجام 
می شــد. اثر این کار، این اســت که آنها دیگر درخواست 
برجام منطقه ای نداشته باشند. در حوزه اقتصادی، روابط 
تجاری ما با کشورهای قدرتمند آسیایی مثل هند، اندونزی 
و مالزی باید بیشتر شود. امروز طبق گزارش اتاق بازرگانی 
۸۰ درصد مبادلات تجاری ما با شش کشور در حال انجام 
اســت و اگر روابطمان با این کشورها به هم بخورد، دچار 
مشکل می شــویم. نباید منحصر به چین و روسیه باشیم 
و نتوانیــم رقابت ایجاد کنیم. باید با همه دنیا ارتباط قوی 
داشته باشــیم. بخش خصوصی حتما باید گسترش پیدا 
کند. بخش خصوصی ما نمی تواند بازارهای کشــورهای 
همســایه را تصاحب کند. در مقابل ترکیه معمولا عقب 
می افتیم و باید راه حلی داشــته باشــیم. بالاخره بخشی 
از اقتصاد ما دولتی و بخشــی تحت نظر نیروهای مسلح 
اســت و بخشــی در نهادهای حکومتی است؛ در کنارش 
هم بخش خصوصی ای داریم که کوچک و ضعیف است.

 در ۴۰ سال گذشته یکی از شــعارهای نامزدهای  �
انتخابــات، بحــث اقتصادی بوده اســت. همچنان 
شــعارها یا برنامه های نامزدها حول محور کف هرم 
مازلو می چرخد؛ یعنی کف خواسته  های مردم همچنان 
سقف شعارهاست و در این بین شعار تأمین مسکن و 
بهداشت هم تقریبا باور کردنی نیستند. چگونه به این 

درجا زدن رسیده ایم وچرا اوضاع درست نمی شود؟
یکی از عوامل مهم تحریم هاســت. ما از اول انقلاب 
تاکنون همیشه تحت تحریم بوده ایم. در مواردی تصمیم 
اشتباه گرفته ایم که اصلا ضرورتی نداشته است. در برخی 
از تحریم هــای حقوق بشــری، خودمان گاهــی کارهایی 
کرده ایم که درســت نبوده و بهانه دســت آنها داده ایم. 
زمانی که برجام امضا شــد، بین خودمان هم دعوا بود و 
گروهی نمی خواستند برجام اجرا شود و مذاکره کنندگان 
را به خیانت متهم کردند و اینکه بدون نظر رهبری امضا 
شده اســت؛ در حالی که اگر ما متحد بودیم، می توانستیم 
اســتفاده  برجــام  امتیازهــای  از 
خوبی ببریم. اگــر اجازه می دادیم 
شــرکت های مختلــف اروپایــی، 
آمریکایی و... ســرمایه گذاری کنند، 
الان وضعیــت کامــلا متفاوتــی 
شرکت های  کردیم  اعلام  داشتیم. 
آمریکایــی ممنوع هســتند و بعد 
از قراردادهای خریــد هواپیما نیز 
عده ای گفتند ایــن قرارداد اولویت 
ما نیست. این گونه خودمان اجازه 

ندادیم کاری انجام شود.

 همچنان آن مدل معیوب وجود دارد. تصور کنیم  �
یک میانه رو یا اصلاح طلب کــه می خواهد تغییرات 
ایجاد کند، با قدرت هم بیاید و رئیس جمهور هم شود. 
تندروها و ســاختارهای پیچیده که از تحریم ها منافع 
دارند، کماکان سر جایشان هستند. چه تضمینی وجود 
دارد رئیس جمهور بعدی بتواند مشکلات را حل کند. 
مگر در این چارچــوب معیوب، دورنمایی قابل تصور 

است؟
به نظــرم جامعه ما و حتی سیاســیون و تندروها، از 
حوادث چند سال گذشته و فشاری که به مردم وارد شد، 
عبرت گرفته اند؛ یعنی فهمیده اند جنگ قدرت به کشــور 
آســیب می زند. الان در شــرایط خوبی هســتیم و تندرو، 
معتدل و کندرو، همه حرفشــان این اســت کــه باید به 
برجام برگردیم که این خیلی مهم اســت. قبلا می گفتند 
برجام خیانت است، اما الان حرف همه این است که اگر 
تحریم ها برداشــته و راستی آزمایی شود، ما هم به برجام 
برمی گردیم؛ یعنی قبول دارند برجام به نفع کشور است. 
بنابراین شــرایط خوب است و به نظرم از آن دوره سخت 
گذشته ایم. اگر نشست وین هم به خوبی پیش برود، شرایط 

بهتری خواهیم داشت و امید به اصلاح امور هست.
به هر حــال در خیلی جاها موفــق نبوده ایم، اما در 
جاهایی شرایط اجتناب ناپذیر بوده و نمی توانستیم کاری 
کنیم؛ مثل تحمیل جنگ. مردم در این جور جاها فداکاری 
می کنند؛ چون منطق برایشان روشن است که با اشغالگر 
باید برخورد کنیم. اما گاهی هدف برای مردم روشن نیست 
کــه چرا باید این همه تحریم و ســختی را تحمل کنیم و 
از خود می پرســند آیا بعدها افق روشــنی پیش رویمان 
هست؟ در این صورت مردم خیلی همراهی نمی کنند و 

ممکن است به مشکل بربخوریم.
وقتی اجتناب ناپذیر بود، مقاومت هم هســت، اما در 
مواردی اشکال از ماست. نباید کارهای احساسی گذشته 
مثل تسخیر سفارت عربستان و آتش زدن کنسولگری این 
کشــور یا کارشــکنی در اجرای برجام را تکرار کنیم. باید 
از گذشــته عبرت بگیریم. بخشــی هم برمی گردد به نوع 
مدیریت هایی که وجود داشــته. البته همه تصمیم ها در 
۴۲ ســال گذشته تاریک و منفی نبوده است؛ خیلی جاها 
نقاط مثبت و روشنی داشتیم. در دولت آقای هاشمی بعد 
از جنگ طولانی، زیرساخت ها واقعا ساخته شد و اقتصاد 
کشور به حرکت درآمد. در دوره آقای خاتمی نیز از اقتصاد 

قابل قبولی برخوردار شدیم.
 الان بحث سر سفره مردم است که به شدت کوچک  �

شده. هر دفاعی هم که داشته باشیم و بگوییم اقتصاد 
برخی جاها مثبت بــوده، می توانیم بگوییم که حتی 
دولت احمدی نژاد هم جاهایی نقاط مثبتی داشــته 

است!
بلــه در دوره اول آقــای احمدی نژاد هم نقاط مثبتی 

بود.
ولی بحث این اســت که الان مــردم همچنان در  �

شرایط سخت معیشــتی قرار دارند، این نقاط مثبت 
کجا رفتند؟!

شرایط سه سال اخیر بیشتر به خاطر پدیده ترامپ بود. 
ترامپ واقعا در تاریخ آمریکا یک موجود اســتثنائی بود 
و ما در ســه سال اخیر با شــرایط ویژه ای برخورد کردیم. 
بداقبالــی آقای روحانی هم بود که دولت دوم ایشــان با 
حوادث طبیعی بیش از حد معمول همراه شــد؛ سیل و 
زلزله، ترامپ و تحریم های بسیار سنگینی که در ۴۲ سال 
گذشــته سابقه نداشته و الان هم که بیماری کرونا، وضع 
ســختی برای زندگی مردم ایجاد کرده اســت. شرایط در 
۴۲ ســال گذشته هیچ گاه مثل سه سال اخیر نبوده است. 

دولت و مجلس هم واقعا تلاش می کنند.
در مدیریت اقتصادی هم باید تغییر ایجاد شــود. مثلا 
بخــش بزرگی از افزایش نقدینگی در کشــور به بانک ها 
برمی گردد. گاهی بانک ها تسهیلاتی را که باید به بخش 
تولیــد بدهند، به بخــش خدمات و دلالــی می دهند و 
افزایش نقدینگی باعث افزایش تورم می شود. نظارت و 
بازدارندگی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در این زمینه کم 

بوده است.
 شما تأکید دارید اگر مذاکراتی که در وین در جریان  �

است به نتیجه برسد، بخشی از مشکلات رفع خواهد 
شد؛ یعنی منشأ مشکلات کشــور را در روابط خارجی 
می بینید یا بخشــی هم به رفتارها و تصمیمات داخل 
مربوط است؟ شما حجم وســیعی از مشکلات را به 

نتیجه گرفتن برجام وصل می کنید!
تأثیر رفتارها و تصمیمات داخل روشن است، اما رفع 

فشارهای خارجی هم نقش زیادی دارد.
 چند درصد؟ �

وضع موجود شــاید ۶۰ درصد بســتگی به فشارهای 
خارجی داشته باشد. مشکل تحریم ها امر درخور توجهی 
اســت، اما دولت هیچ گاه با مــردم در این زمینه صحبت 
نکرده؛ چون تأیید قدرت آمریکا می شــد. اگر می خواستند 
بگوینــد ما در چه شــرایطی هســتیم، قــدرت آمریکا را 
نشــان می داد و بنابراین هیچ وقت با مــردم حرف نزدند. 
تحریم های چند سال اخیر حتی مثل تحریم های سال ۹۰-
۹۱ هــم نیســت.  در آن دوره، وزارت خزانه داری آمریکا از 
برخی دور زدن تحریم ها از سوی ایران چشم پوشی می کرد، 
اما در دوره ترامپ با اندک تماسی که ما با شرکت یا بانک 
خارجی داشــتیم، بلافاصله آمریکا تهدیــد می کرد اگر با 
ایران معامله کنید، شــما را تحریم می کنیم و شما دیدید 
که بانک های عراق و ترکیه نیز با ما همکاری نکردند و پول 
زیادی در عراق و کره جنوبی داریم؛ یعنی حتی دوستان ما 
هم با ما همکاری نمی کردند. چین و روســیه هم از ترس 
آمریکا درست همراهی نمی کردند و حتی به ما گفتند اگر 

شما به FATF نپیوندید، نمی توانیم با شما کار کنیم.
ادامه در صفحه ۴

 علی مطهری در گفت وگو با «شرق»:

اگر من رجل سیاسی نیستم پس چه کسی خواهد بود
 پیشنهاد رهبری برای انتخاب وزرا به معنی دستور نیست       سیاسیون و تندروها، از حوادث چند سال گذشته عبرت گرفته اند

علی مطهری، فرزند ســوم شــهیدمرتضی مطهری، از چهره  های شاخص سیاســی اصولگرایان در مجلس 
هشــتم بود که با توجه به موضع گیری های مختلفی که در مسائل سیاســی و امنیتی بعد از وقایع ۸۸ و در 
چند سال اخیر داشــت، به چهره ای نزدیک به جریان اصلاح طلبان تبدیل شــد. او اکنون نامزد انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ اســت؛ انتخاباتی که بیش از هر زمان دیگری نام فرزندان چهره های شــاخص و 
بزرگان انقلاب برای حضور در انتخابات شــنیده می شــود؛ البته او این امر را ناشی از حس مسئولیت این 
افراد می داند نه تلاش برای موروثی شــدن حکومت در کشور. دکتر علی مطهری همچنین معتقد است اگر 
مذاکرات وین به نتیجه برسد، بسیاری از مشکلات کشور در مسیر اصلاح قرار خواهند گرفت. او به گرم شدن 
تنــور انتخابات در آینده نزدیک امید دارد تا با حضور حداکثری مردم پای صندوق های رأی انتخابات صلح 
رقم بخورد. این نماینده ســابق مجلس در گفت وگو با «شــرق» به بررسی ابرچالش های پیش روی کشور و 

راهکارهای رفع آنها با نیم نگاهی بر روند انتخابات ۱۴۰۰ پرداخته است.

وحیده کریمى
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اعلام نامزدی رستم قاسمی 
در انتخابات ۱۴۰۰

ایسنا: رستم قاسمی گفت: آمریکا باید بدون قید  �
و شرط به برجام بازگردد. من اگر انتخاب شوم، خودم 
فرمان مذاکره را به دست می گیرم و با اقتدار مذاکره 
می کنم. رستم قاســمی در نشست خبری دیروزش 
با اعلام نامزدی خود در انتخابات ریاست جمهوری 
پیــش رو، اظهار کرد: دو اقــدام طراحی کرده ام که 
برنامه اول برای بهبود معیشــت ۵۰ میلیون ایرانی 
اســت که به زیر خط فقر کوچ کرده اند که در ادامه 
این برنامه را تقدیم مــردم می کنیم. گام دوم تغییر 
ریل گــذاری کشــور در زمینه اقتصــاد و اصلاحات 
بانکی اســت. او در ادامه اظهار کرد:  اقتدار دولت 
در حوزه اقتصــادی، اجتماعی و اقتدار در مقابله با 
مخالفان تغییر لازم است. اگر بخواهیم از مشکلات 
کشــور ازجمله فســاد عبور کنیم باید سازوکاری در 
زمینه بهره وری و تولید، آموزش  و شــفافیت تهیه 
کنیم.او در پاســخ به پرسشــی درباره عملیاتی ترین 
برنامه خود برای ریل گذاری اقتصادی، تصریح کرد: 
امروز از نظر اقتصادی در رده صدم در دنیا هستیم. 
درآمد ســرانه ما تناســبی با امکانات کشور ندارد. 
فاصله عرضه و تقاضا در عرصه مسکن خیلی زیاد 
شده است، ولی ساخت یک میلیون مسکن در سال 
می تواند اشــتغال و رونق اقتصادی ایجاد کند. باید 
نظام بانکداری را تغییر دهیم. متأســفانه بورس که 
می توانســت امید در بازار سرمایه باشد، به ناامیدی 

مردم تبدیل شده است.

نگاه

تصویر شرق
برای دیدن این گفت وگو  

کد زیر را اسکن کنید


